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Žehnání opravené kaple Nejsvětějšího Srdce Páně v Jemnici u Tisové. (fotila Soňa Pikrtová)
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tvořivý minifestival pro mladé ve věku 15–29 let

6.–8. srpna 2019
na statku Ferienhof Wiese v Příchovicích u Přeštic

„Země byla pustá a prázdná 
a nad propastnou tůní byla tma.“ (Gen 1,2)
Přijďte ji s námi oživit, naplnit, rozjasnit...
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Cena: 400 Kč/festival, 250 Kč/pouze středa. Více informací na www.creativefest.cz
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Čas prázdnin je božím 
darem
Malý ptáček ležel pod 
stromem na zádech 
nožkama nahoru. Přile-
těl k němu kos a ptá se: 
„Co to tady děláš, vrab-
čáku?“ Ten tázajícímu 
se důležitě odpovídá: 
„Držím přece nebeskou 
oblohu, aby nespadla!“ 
Najednou zafoukal vá-
nek a ze stromu se jak 
pírko snesl list a padl na ležícího vrabce. Ten se polekal a chvatně odletěl. A vida! 
Nebeská obloha nespadla!
Proč tento poučný příběh? Když jsem téměř před třiceti lety začínal své kněž-
ské působení, řekl mi pan kaplan v mém rodišti: „Pavle, v čase letních prázdnin 
nikdy nezapomeň na dovolenou. Změnit prostředí, vzduch, objevovat nová 
místa, načerpat nových sil. Neboj se, i bez tebe to ve farnosti půjde. Nikdy se 
nedělej moc důležitý a nenahraditelný.“
Čas prázdnin, zasloužené dovolené, je Božím darem. Slouží nám k regeneraci 
těla i duše. Je nám Bohem darován proto, abychom pookřáli a poznávali krásu 
Božího stvoření, vrátili se domů a pokračovali v službě s novou chutí. V semi-
náři v Bratislavě nám v závěru školního roku představení kladli na srdce: „Bratři, 
pamatujte, že duchovní život nemá prázdnin!“ Chtěli tím říct, že i mimo běžný 
provoz doma, mimo farnosti, v zahraničí, nesmíme zůstat bez každodenní mod-
litby, celebrace a duchovní četby. Mobilní aplikace nám nabízejí Písmo svaté, 
myšlenky k meditaci… Chce to dobrou vůli, pravidelnost a flexibilitu. Buďme, 
prosím ochotni jeden druhého o prázdninách zastoupit. I naši farníci si od nás 
potřebují oddechnout. Nebo ne?
Přeji celému týmu plzeňské diecéze radost z darů, které nám Boží prozřetelnost 
připravila.
Na cestách Vám ochranu Panny Marie, andělů strážných a šťastný návrat domů 
vyprošuje

P. Pavel Kavec, CM, poutník od Aše po Klatovy

Úvodník
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KVĚTEN
Novým generálním vikářem plzeňské diecéze bude P. Jakub Holík.
P. Krzysztofa Dędka ve funkci generálního vikáře Diecéze plzeňské vystřídá od 
1. září 2019 P.  Jakub Holík, farář baziliky sv. Prokopa v Třebíči. Více informací 
o P. Jakubu Holíkovi najdete na webu www.bip.cz.

8. května byl v kostele Všech svatých v Plzni vysvěcen na jáhna Jan Klail. 
Svěcení probíhalo ve velmi vřelé, radostné a přitom hluboké duchovní atmo-
sféře, ke které především přispěl svým přístupem otec biskup Tomáš, nemalý 
počet kněží – zejména plzeňské diecéze, včetně dvou jáhnů, ale i přítomná farní 
obec lochotínské farnosti. Jáhenské svěcení probíhalo v duchu jeho zasazení 

Co se stalo
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do mé již skoro 19 let žité svátosti manželství (1. čtení bylo čteno stejné jako 
tehdy), jakož i mého rodinného života, když aktivně přítomny byly 3 dcery i s lí-
zátkem pobíhající jeden a půl roku starý synátor. Pro mě osobně to bylo velmi 
důstojné a krásné završení dlouhého rozhodovacího procesu stran tohoto po-
volání a současně tedy i krásnou branou, která jej otvírá a po jejímž projití mám 
velkou chuť a odvahu putovat dál. (jáhen Jan Klail).

24. května, Noc kostelů. Organizátoři odhadují, že akce spojené s letošní Nocí kos-
telů navštívilo v plzeňské diecézi cca 25 000 lidí. Děkujeme všem, kteří se na 
organizaci akcí podíleli. Příští Noc kostelů proběhne 5. června 2020.

25. května, Návrat kostelních zvonů, Karlovy Vary – Rybáře.
Po 77 sedmi letech se díky intenzivní snaze P. Štěpána Romualda Roba, veřejné 
sbírce a příspěvku města podařilo navrátit do kostela Povýšení svatého Kříže 
nové zvony: Krista, Marii a Josefa. Kostel přišel o své zvony během 1. světo-
vé války, podruhé pak opět za války v roce 1942, kdy byly odvezeny v rámci 
zbrojního programu. Sbírka na nové zvony, do níž přispěli farníci, věřící z celé 
republiky i řada slavných osobností, trvala dva roky a podařilo se při ní vybrat 
dva a půl milionu korun. Díky všem dárcům, podporovatelům a velkému jeřábu 
tak mohly být v sobotu 25. května zvony zavěšeny a požehnány biskupem To-
mášem. Poprvé se rozezněly při následujícím slavení mše svaté.

29. května proběhl Den Plzeňské Madony v kostele Nanebevzetí Panny Marie v Plzni. Při 
slavnostní bohoslužbě, připomínající 26. výročí založení Diecéze plzeňské, předal 
biskup Tomáš Holub tři ocenění za službu diecézi nebo spolupráci s ní. Oceněni byli: 
Mons. Emil Soukup, dlouholetý farář u katedrály sv. Bartoloměje (vzpomínku P. Souku-
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pa najdete v rubrice Zaostřeno na…), Josef Kaše, který se více než 50 let věnoval práci 
s mládeží i s dospělými a pomáhal s opravou mnoha far v době komunismu, a Patrik 
Pizinger, který byl oceněn za příkladnou spolupráci města Chodov a katolické církve 
a za rozvíjení vztahů s vyhnanými německými rodáky. Blahopřejeme!

ČERVEN
1. června, Starý zvon v novém kabátě opět zní Racovem.
Krátce po 14. hodině zazněl v racovském kostele sv. Martina opět historický 
zvon, který byl sejmut ze zvonice kostela v dubnu tohoto roku za účelem gene-
rální opravy zvonového příslušenství. Zvon poslední desetiletí sloužící zejména 
jako „umíráček“ byl velmi dlouho bez řádné údržby, jeho stav se postupně stal 
havarijním. Na základě prohlídky odbornou zvonařskou firmou pana Michala 
Votruby byl ve spolupráci s orgány památkové péče, P. Miroslavem Martišem 
(ŘKF Bor u Tachova) a Spolkem sv. Martina Racov, z.s. zpracován restaurátorský 
záměr na obnovu zvonu.
Shodou okolností se tak podařilo spojit hned dvě události spojené s místním 
kostelem, kdy proběhly oslavy 650 let kostela a v rámci slavnostní mše i žehnání 
historického zvonu, který letos slaví také 430 let od svého ulití.
Celebrování mše a žehnání zvonu se ujal biskup Tomáš Holub, který tak byl po 
více než sto letech prvním biskupem, který tuto malou obec s jejím svatostán-
kem navštívil.
Zvon byl ještě téhož dne zavěšen zvonařskou dílnou p. Michala Votruby zpět na 
své místo a jeho zvuk se opět mohl nést Racovem a okolím.
V rámci oslav proběhl na návsi dlouhý program spojený s oslavou dne dětí, kte-
rý byl v režii obce Staré Sedlo, pod kterou Racov spadá. Poměrně bohatý kultur-
ní a společenský program tak příjemně doplnil oslavy v rámci kostela.
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Celá akce byla uspořádána s cílem poukázat na neutěšený stav historického ob-
jektu kostela a pomoci získat alespoň část finančních prostředků, které budou 
následně využity při jeho obnově.
Velké díky za pomoc při pořádání této zdařilé akce patří především našemu 
biskupovi Mons. Tomáši Holubovi, starostce obce Staré Sedlo Janě Svobodové, 
P. Miroslavu Martišovi, členům Spolku sv. Martina Racov, z.s. a všem dobrovol-
níkům, kteří s přípravami celé akce pomáhali. (Jaroslav Barhoň, předseda spolku 
Spolek sv. Martina Racov, z.s.)

7. června se na Biskupství plzeňském konal kulatý stůl na téma církevní školství. Pozvání 
přijali Mons. Tomáš Holub, plzeňský biskup, Mgr. Martin Čech, vedoucí sekce cír-
kevního školství České biskupské konference, Mgr. Ivana Bartošová, náměstkyně 
hejtmana Plzeňského kraje pro oblast školství a cestovního ruchu, PhDr. Ladislava 
Šlajchová, ředitelka krajského pracoviště Národního institutu dalšího vzdělávání, 
Ing. Pavel Honzík, ředitel krajského inspektorátu České školní inspekce a RNDr. 
Miroslav Randa, děkan Pedagogické fakulty Západočeské univerzity.
Po úvodním vstupu Mons. Tomáše Holuba, který se snažil krátce vystihnout vý-
znam církevního školství a jeho úlohu v celém segmentu školství, se rozproudila 
velmi vstřícná, otevřená a pro všechny zúčastněné obohacující diskuze. Zazněly 
například informace o úspěšné spolupráci PF ZČU s Církevním gymnáziem na 
poli výuky fyziky, o spolupráci ČŠI s Církevní ZŠ a SŠ při projektu Příklady inspi-
rativní praxe v rámci Kritérií kvalitní školy nebo o zapojení zástupců církevních 
škol do Stálé konference ředitelů v rámci projektu SYPO. Společně se pak aktéři 
setkání snažili najít odpověď na otázku, co především odlišuje církevní školy 
od státních a soukromých. Došlo k obecné shodě, že nejvýznamnějším znakem 
církevních škol je jejich akcent na křesťanské hodnoty, otevřeně přijaté i žité, 
které zásadně ovlivňují klima těchto škol, vztahy mezi vedením škol a pedago-
gy stejně jako vztahy mezi pedagogy, žáky a rodiči. Rovněž významnou úlohu 
hrají zřizovatelé církevních škol, kteří poskytují školám nejen bezpečné zázemí 
a odbornou i duchovní podporu, ale hlavně přináší jasnou filozofii a vizi, která 
je tradiční a neměnná již po tisíce let. 
V závěru vyjádřili všichni diskutující radost z příjemného a podnětného jednání 
a zájem o prohloubení dosavadní spolupráce. 
(Mgr. Jana Černíková, koordinátorka pro školské právnické osoby zřízené Biskup-
stvím plzeňským)

8. června proběhl 13. ročník diecézního turnaje Biskup Cup v malé kopané. Už tradičně jej 
pořádají domažlický spolek Fandíme rodině spolu s DCM. Letos měl turnaj nově 
dvě kategorie: vedle obvyklé soutěže dospělých se hrálo také v kategorii do 15 let.  
Ještě v  pátek to vypadalo na velký propadák: skoro polovina týmů se totiž 
neobtěžovala s  přihláškou a přijela bez jakéhokoli ohlášení až v  den turnaje; 
jen díky nadšení domažlických organizátorů tak nebyl turnaj pro malý zájem 
zrušen, přestože v  hlavní kategorii byla den před turnajem přihlášena pouze 
4  družstva a v  kategorii do 15 let dokonce jen jeden tým (také z  Domažlic). 
Velkou hybatelkou tohoto nově vzniklého žákovského družstva byla Jana Dě-
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dinová. Jí patří velký dík, že letošek byl nakonec pro mne jedním z nejlepších 
turnajů. To jí napadlo sestavit tým kluků a začít je trénovat v místní tělocvič-
ně. Všichni kluci chodili pravidelně na volné tréninky. Když jsme před turnajem 
neměli žádný další přihlášený tým v mladší kategorii, Jana pohotově nakoupi-
la dvě barvy dresů, že pokud nikdo nepřijede, rozdělíme naše kluky do dvou 
týmů. Těsně před turnajem se ještě narychlo sestavil třetí tým – z dívek a naší 
přestárlé mládeže, která však s ohledem na předpokládanou výkonnost dostala 
divokou kartu ke startu v mladší kategorii. Prvního turnaje do 15 let se tedy zú-
častnily tyto týmy: modrý, oranžový a žlutý, všechny z Domažlic. Po velkém, ale 
férovém boji vyhráli oranžoví, druzí byli žlutí a skvělé třetí místo obsadili modří. 
Dva měsíce příprav a tréninků se vyplatily, z poražených nikdo nebrečel a nikdo 
se neurazil. Snad to bylo naposledy, kdy všechny hlavní ceny v této kategorii 
si odnesly týmy z Domažlic, snad příští rok přijedou i chlapci z jiných farností.
V kategorii nad 15 let už to s domažlickými tak slavné nebylo: oba týmy (Směska 
i Orel) obsadily nepostupová místa. Celý turnaj totiž poprvé ovládli hoši z Plzně, 
kteří si říkali BAF, druhý byl Ostrov, třetí Nejdek, na čtvrtém místě skončili repre-
zentanti z Kralovic.
Novinkou byly poháry pro vítěze, které speciálně pro náš turnaj zhotovil míst-
ní umělec Roman Holub, muž mnoha profesí, který se na turnaji postaral také 
o občerstvení diváků i hráčů. Vedle Romana bych chtěl poděkovat celé farnosti, 
která si vzala tento turnaj za svůj. Tak zase za rok se na vás těší Domažlice! (Petr 
Jankovec)

8. června proběhl 11. ročník křesťanského hudebního festivalu PilsAlive 2019. Fes-
tival si klade za cíl podpořit hudebníky nejrůznějších rytmických skupin, kteří 
hrají a zpívají při bohoslužbách. Podmínkou je, aby se jednalo o skupiny hrající 
na rytmické nástroje, nikoliv o scholy. Prosíme duchovní správce, aby mladé hu-
debníky povzbudili a nabídli jim možnost vystoupit na příštím ročníku festivalu 
v roce 2020. Rádi je přivítáme. (Kontakt: bip@bip.cz).
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13. června proběhla pouť farnosti Tachov do Lorety v Boru.
Máme za sebou velmi zdařilou farní pouť do Lorety v Boru. Páter Miroslav nás 
srdečně uvítal a připravil bohatý duchovní program. Mše svatá v Chýši Panny 
Marie, následně modlitba růžence v ambitech a na závěr litanie k Panně Marii. 
Pak ještě krátké posezení a oslava 25 let kněžství otce Miroslava. Měli jsme krás-
nou oslavu Fatimského dne. Ani se nám nechtělo zpátky domů. Pán Bůh zaplať. 
(P. Václav Vojtíšek, farář)

29. června, Obnovená pouť v Jesenici u Rakovníka.
Jsou jistě místa, kde pouť je samozřejmostí. Dokonce takovou samozřejmostí, 
že centrem, nebo alespoň součástí bývá poutní mše svatá. V našich poměrech, 
na Rakovnicku, to tak vždy není. Někdy dokonce spíše naopak, kdy pouť se stá-
vá městskou slavností s bezplatnou hudební produkcí a večerní zábavou a bo-
hoslužba ani raději součástí není, protože by třeba nemohla být na takovou akci 
poskytnuta dotace.
O to více se radujeme, když se zkouší jít opačným směrem. Takový pokus nás 
letos (29. června) čeká v Jesenici u Rakovníka. Shodli jsme se na tom, že pouť 
bývala součástí života města a stojí za pokus ji nějak znova najít, protože byla 
sice zapadlá v prachu historie, ale současně žila v srdcích věrných křesťanů, kte-
rých je v těchto místech dnes již málo.
Město bere obnovení poutě vážně, a tak jen za našeho malého přispění vznikl 
program pouti, který možná nastartuje novou éru těchto mimořádných setkání 
lidí s Bohem i mezi sebou.
To, kolik lidí přijde, to, jak budou celý program vnímat, rozhodne o tom, jak se 
v budoucnosti uchopí odkaz lidí, kteří kdysi v Jesenici a jejím okolí žili, kteří na 
pouť chodili, modlili se i veselili. Je příjemné čekat s napětím.
Pokud chcete pomoci s uchopením takových věcí a máte zrovna čas, duchovní 
správa farnosti i Město Jesenice Vás zvou na tuto pouť. Jáhen Daniel (14. června 
2019)

ČERVENEC
1. července, Personální změna u katedrály sv. Bartoloměje v Plzni.
Mons. Emil Soukup, který byl dlouholetým farářem u katedrály sv. Bartoloměje, 
ukončuje své působení v Plzni a od 1. července bude pomáhat v duchovní sprá-
vě farnosti Domažlice pod vedením P. Miroslawa Giergy a zároveň bude die- 
cézním penitenciářem-zpovědníkem.

P. Pavel Petrašovský převezme 1. července jako administrátor farnost Plzeň u ka-
tedrály sv. Bartoloměje.

P. Bogdan Stępień, OSPPE, nahradil ve funkci okrskového vikáře vikariátu Plzeň-
-město Mons. Emila Soukupa.
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Dopis biskupa Tomáše
na závěr vizitace farnosti Stanovice

Vážená a milá farnosti Stanovice, je pro mne velkou radostí a chápu to jako Boží 
prozřetelnost, že vizitaci karlovarského vikariátu mohu zakončit právě u Vás.

Vy jste farností vlastně velmi zvláštní. Protože Vy jste, jako farní společenství, 
nevznikli na principu, na kterém vznikají běžné farnosti na celém světě – tedy 
na principu teritoriálním. Vy jste vznikli tak, jak se obvykle vytvářejí farnosti vo-
jenské, nemocniční či studentské, které nejsou určovány jakýmsi teritoriem, ale 
jsou vázány na jednotlivé osoby.

Nicméně i na rozdíl od těchto personálních farností u Vás osoby, které jsou pro 
vznik tohoto farního společenství zcela konstitutivní, se vší úctou vůči Vám, 
milé sestry, milí bratři, nejste Vy členové, ale je to osoba jedna jediná, která již 
po neuvěřitelných 46 let je duchovním pastýřem Vašich rodičů, Vás i Vašich dětí. 
Osoba Otce Josefa Mixi.

V první části mé vizitace, jsem již od prvního okamžiku, kdy jsem vystoupil před 
stanovickou farou z auta, doslova a do písmene přímo hmatatelně zažíval, že 
pater Josef je obklopen obrovskou láskyplnou a nesmírně vnímavou službou 
Vás farníků. A tato hmatatelnost Vašeho intenzivního propojení pokračovala jak 
při návštěvě centra hipoterapie, tak na obědě u  Piškaninů či při koncertě ve 
stanovickém kostele. 

Je mi naprosto jasné, že tato vnímavost a láskyplnost je reakcí na vnímavost a lás-
kyplnost, s kterou ve všem vždy obětavě sloužil a stále slouží Otec Josef. Myslím, 
že právě z této vzájemné služby vzniká a roste Vaše farnost jako skutečně více-
generační rodinné společenství. A to je na něm nádherné. Společenství, které je 
schopné se vzájemně doprovázet, ve kterém se jeden od druhého učí, co to zna-
mená být tady nejen pro sebe a svoje zájmy, naslouchat, hledat, vnímat, sloužit 
a milovat. A za to Vám všem moc děkuji, protože je to svědectví, které je silné.

Je to svědectví živé rodiny, která vyrůstá z lásky, živé rodiny, která je schopna 
tuto lásku předávat po generace, svědectví živé rodiny, která tuto lásku vyza-
řuje i do okolí mezi ty, kteří k nám katolickým křesťanům přímo nepatří. Tuto 
lásku ale zakusili a jsou jí inspirováni, jak jsem o tom hovořil s paní starostku ve 
Stanovicích či s vedoucí hipoterapeutického centra paní Hanou.
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Jako Váš biskup se za Vás, sestry a bratři, modlím, aby tato Vaše zkušenost nezů-
stala zkušeností, jež je vázána pouze na jedno místo a na jednu osobu, ale aby 
to byla zkušenost, která je tak hluboce zakořeněna ve Vašich osobních životech, 
že ji budete moct nésti dál, že Březová bude místem Vaší posily a inspirace pro 
vycházení do této společnosti, která právě tuto zkušenost tolik potřebuje a kte-
rá na ni čeká.

Je Vaším velkým úkolem, aby tato zkušenost nebyla něčím, co zůstane zde a co 
bude limitováno časem. Prosím Vás, staňte se apoštoly této zkušenosti pro Vaše 
okolí, buďte těmi, kteří se nejen sami od Otce Josefa učí, co to znamená po celý 
život tuto lásku dávat, ale buďte také těmi, kteří tuto velkou zkušenost předá-
vají dál. 

Milý Otče Josefe, moc Vám děkuji, že Vy jste inspirátor a duchovní otec toho 
společenství, milé sestry a milí bratři, moc Vám děkuji, že se o Otce Josefa tak 
příkladně staráte. Prosím, starejte se i dál. Spoléhám na Vás.

K tomu Vám i Otci Josefovi ze srdce žehnám ve jménu Otce i Syna i Ducha sva-
tého

Váš biskup Tomáš
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Mons. Emil Soukup, dlouholetý farář u katedrály sv. Bartoloměje, v červnu oslaví 80. na-
rozeniny a při té příležitosti také předá svůj úřad v Plzni. Od 1. července bude pomáhat 
v duchovní správě na Domažlicku. Povídali jsme si nejen o tom, jaká byla jeho cesta ke 
kněžskému svěcení. 

Narodil jsem se v Plzni, kde jsem také 
vyrůstal. Oba mí rodiče praktikovali 
víru, maminku i tatínka výrazně 
ovlivnil profesor náboženství Mons. 
Josef Limpouch. Byl to kněz, který 
předešel koncil – už v  předkoncilní 
době usiloval o to, aby liturgie byla 
co nejsrozumitelnější a nejpřístup-
nější všem věřícím. Když celebroval, 
byl tak ponořený do liturgického 
dění, že při pohledu na něho jsem si 
říkal, že bych chtěl být jako on. Tady 
lze pravděpodobně hledat základy 
mého povolání ke kněžství.
Jako malé dítě jsem prožíval válku, což byla další zkušenost, která mě formova-
la. Už v tomto věku jsem si uvědomoval, že na nikoho jiného se člověk v životě 
nemůže spolehnout, jenom na Boha. Mám stále v živé paměti, když 6. května 
1945 přijeli do Plzně Američané. Přímo před naším domem se bojovalo.
Po skončení války jsem začal chodit do církevní školy, kterou znovu otevřely 
sestry Kongregace Školských sester de Notre Dame. Vyučování na této škole 
bylo prodchnuto duchem víry. V roce 1949 však byla škola uzavřena (sestry byly 
odvezeny do Javorníku), a tak jsem od páté třídy pokračoval v docházce ve ško-
le v Podmostní ulici. 
Důležitým mezníkem byly nepokoje v Plzni v roce 1953. Komunisté tehdy chtěli 
církev nějak uspokojit (aby v ní neměli zas až takového nepřítele), a tak v roce 1954 
mohlo v Plzni proběhnout biřmování. Biskupové většinou byli internováni, pouze 
pražský světící biskup Dr. Antonín Eltschkner mohl konat biskupské funkce. Díky 
tomu jsem tedy i já přijal svátost biřmování v dnešní katedrále sv. Bartoloměje. 
V květnu 1953 proběhla reforma školství, a tak jsme se měli rozhodnout, kam 
chceme jít dál. Absolvoval jsem tzv. Jednoroční učební kurz, abych byl dobře 

V Den plzeňské Madony (29. května 2019) 
převzal Mons. Emil Soukup ocenění z rukou 
biskupa Tomáše. (Fotil Jiří Strašek)

Vyprávění p. Emila Soukupa 
o jeho cestě ke kněžství a o kněžské službě
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připraven vstoupit do 9. třídy jedenáctileté střední školy, dnes je to Masarykovo 
gymnázium. Měli jsme štěstí, že nás učili profesoři klasického gymnázia, kteří na 
nás kladli dost vysoké nároky. Měli jsme jako nepovinný předmět 2 hodiny týd-
ně latinu, takže když jsem později přišel na fakultu, první rok jsem se latinu učit 
nemusel. Už v březnu před maturitou jsem se rozhodl, že půjdu do semináře, 
takže jsem latině věnoval všechny své síly.
V roce 1954 přestěhovali fakultu a seminář z Prahy do Litoměřic, dále zde fun-
govala pod názvem Římskokatolická cyrilometodějská bohoslovecká fakulta 
v Praze se sídlem v Litoměřicích. Jezdili nás učit profesoři z Prahy a měl jsem 
opravdu štěstí na vynikající profesory té doby. Už od začátku jsme se museli 
potýkat s latinou, a tak mi velmi pomohlo, že už jsem z gymnázia znal základy. 
Na kněze jsem byl vysvěcen 24. června 1962. Až do dne svěcení jsme nevěděli, 
kdo nás bude světit. Měl to být biskup Dr. Eduard Nécsey z Nitry, ale ten týden 
před svěcením onemocněl, takže nakonec přijel biskup Dr. Ambrož Lazík. Ten, 
spolu s biskupy Dr. Eduardem Nécsyem a Dr. Františkem Tomáškem, se na pod-
zim roku 1962 zúčastnil zasedání 2. vatikánského koncilu v Římě. Všichni jsme 
to tehdy vnímali jako svítání na lepší časy.
Po kněžském svěcení jsem nastoupil do duchovní správy v Domažlicích. Byl 
jsem hodně vytížen. Na náboženství se přihlásilo opravdu hodně dětí, takže 
první léta jsem učil 12 hodin, později až 16 hodin týdně. Přímo v Domažlicích 
nebylo těch dětí tolik, ale na venkově se přihlásily prakticky všechny děti. V Mrá-
kově jsem učil každou středu 6 vyučovacích hodin, pak jsem šel do kostela, kde 
jsem zpovídal, v 18 hodin jsem sloužil mši svatou.  Nechvátal jsem na samostat-
né místo jako moji spolužáci, zůstal jsem v Domažlicích až do roku 1969. 
Mé první samostatné místo bylo v Lomnici nad Lužnicí, což mě tehdy velmi pře-
kvapilo a méně mi to vyhovovalo, protože Domažlice a Třeboňsko jsou od sebe 
dost vzdálené. Ale v té době mi jeden kněz řekl: „Jdi tam. Vždycky když někam 
jde kněz z požehnání biskupa, tak je to požehnané.“ Působil jsem tam 5 let.  
Naším vikářem byl Mons. Kavale, který byl na začátku roku 1974 zvolen kapitul-
ním vikářem. „Vy jste z města, patříte do města,“ řekl mi, a tak mě od října 1974 
přeložil do Českého Krumlova. Bylo to docela živé město, naučil jsem se tam 
také poměrně dobře německy.
V roce 1993 byla založena Diecéze plzeňská a můj kaplan P. Pícha byl požádán, 
aby dělal ceremoniáře při uvedení biskupa Radkovského. Poprosil mě, zda bych 
nejel do Plzně s ním, a tak jsem jel a setkal jsem se s biskupem Františkem Rad-
kovským. První otázka, kterou mi položil, byla, jestli nechci do plzeňské diecéze, 
když jsem tady odtud, když sem patřím. Biskup Radkovský mě potom poslal do 
Domažlic, kde jsem strávil dalších 8 let. Pak mě poprosil, jestli bych nepřevzal 
katedrální farnost v Plzni. Nejdříve jsem tomu nerozuměl, myslel jsem si, že pů-
jde o nějakou krátkou akci; nyní je to již 18 let, kdy jsem přišel do svého rodného 
města, do Plzně. Tehdy jsem se domníval, že kruh se uzavřel, ale velmi mile mě 
překvapilo, když si mě zavolal biskup Tomáš Holub a dal mi mezi jiným i nabíd-
ku, abych se vrátil do Domažlic jako výpomocný duchovní. Rád jsem tuto na-
bídku přijal, protože Domažlice a vůbec Chodsko je mou srdcovou záležitostí.  
(30. května v Plzni, mluvené slovo převedla do textové podoby Jana Drengubáková.)



14

Po 24 letech působení v plzeňské diecézi se loučíme se sestrami sv. Josefa z Chambéry. 
Povídaly jsme si se sestrou Giselou (z Německa) a se sestrou Jayou (z Indie) o působení 
komunity v Plzni, o těžkých i krásných zkušenostech a o plánech do budoucna.
Jak vzpomínáte na příchod do Plzně? Gisela: Naše zdejší působení začalo v roce 1995, 
v Plzni na Lochotíně. Tam jsme žily jen několik měsíců (od května do září), byla 
to docela zvláštní zkušenost. My, 4 sestry, jsme bydlely v bytě 2+1 s modliteb-
ním koutkem. Nebylo to vždycky úplně snadné. Učily jsme se česky. A protože 
léto bylo tenkrát moc krásné, chodily jsme často na procházky do lesa, aby-
chom to všechno vůbec nějak zvládly. V září už pro nás bylo připraveno nové 
bydlení na plzeňském biskupství. Nešlo o klasický byt, bydlely jsme v podkroví 
(na místě dnešního Pastoračního oddělení). Na ty první roky to bylo ideální. Při-
cházeli za námi lidé, děti, mladí i staří. Tenkrát už jsme také pracovaly – já na 
Církevním gymnáziu Plzeň a Jaya v Charitě, kde pracuje dodnes. To bylo fajn, 
to nám bylo blízké. Bylo výborné, že jsme byly v samotném centru, přímo na 
biskupství, které ale tenkrát před lety bylo ještě malé. To byl dobrý vstup do 
života tady v Čechách. Jaya: Biskupství bylo jako domov, mělo takovou domácí 
atmosféru; ještě to nebyl tak velký úřad jako dnes. Nedovedu si představit, že 
bychom tam teď bydlely tak jako tenkrát. V sobotu a v neděli tam nikdo jiný ne-
byl, jen bývalý kancléř P. Škach. To byl úžasný člověk – on nás postupně uváděl 
do zdejšího života a kultury.
Co vás po příchodu do ČR nejvíc překvapilo? Gisela: Že tady jsou lidé tak potichu – v tram-
vaji nemluví, i na ulici jsou tiší. Hodně tu taky jezdila Škoda 120, to jsme neznaly. 
Líbilo se mi zdejší církevní společenství, blízkost mezi lidmi. Z řeholních spole-
čenství žily tady v diecézi Školské sestry z Notre Dame, až po nás přišly sestry 
salesiánky. To byl jeden z  důvodů, proč jsme přišly do Plzně – řeholní sestry 
tady chyběly. Jedna z našich sester, která pobývala v Římě, byla tehdy v Praze 
u kardinála Vlka, který jí ale řekl: „My tady už sestry ze zahraničí máme.“ Pak se 
ale pan kardinál setkal se sestrou Emou znovu a tenkrát už vyjádřil přání, aby-
chom přijely. Kardinál Vlk informoval biskupa Radkovského, ten už o nás věděl, 
a tak jen řekl: „Přijďte, čekáme na vás.“  A tak jsme přišly. Byly jsme zaměstnané 
ve škole a v Charitě, začínaly jsme vlastně bez jakéhokoli plánu. Ale pan biskup 
byl otevřený a my jsme byly také otevřené.
Co pro vás bylo ze začátku nejtěžší? Jaya: Byly jsme tu nejdříve 4 sestry, ale dvě z nás, 
trochu starší než my, se musely vrátit. Gisela: Český jazyk je těžký, je náročné po-
znat lidi a kulturu, získat nové kontakty. Pro nás je velmi důležité, že když někde 

Se sestrami sv. Josefa o působení v plzeňské 
diecézi, o loučení i o plánech do budoucna



15

jsme a chceme tam žít, tak musíme žít tak, jak se žije právě na tom místě. Ne tak, 
jak se žije u nás doma. Jaya: Pro mě bylo těžké žít tu s jinou barvou pleti. První 
dva roky byly těžké a bolestivé, myslela jsem si, že se také vrátím zpátky. Přijela 
jsem do Čech s radostí pro misii, ale rasismus tady mě zaskočil. Když jsem před-
tím byla v Německu nebo v Dánsku, s ničím podobným jsem se tam nesetkala. 
Až tady. Gisela: Sestra Celine, Indka, se vrátila už v září 2018 do Indie. Měla tady 
také takovou ošklivou zkušenost. Mě, která se neliším barvou pleti, tady nevní-
mali jako cizí. Vždycky jsem říkala: „U mě se to pozná, až mluvím.“ Já jsem se 
bála, že nás tady lidé nechtějí, to se ale vůbec nepotvrdilo. Jaya: Teď už všichni 
říkají: „To jsou naše sestry.“ Už víme, že sem patříme. První dva roky to bylo těžké, 
ale pak nás poznali a pochopili, jaké jsme. Věděli také, že nejsem cikánka. Gisela: 
O druhých Vánocích tady mi jedna studentka z Církevního gymnázia Plzeň dala 
pohled, na který německy napsala: „I když jste daleko od domova, víte, že tady 
je nás hodně, kteří vás milují.“ To byl asi ten nejkrásnější dárek, který jsme tu 
hned na začátku dostaly. Vypadá to možná jako maličkost, ale je to velká věc. 
Jaya: „Sestřička je hodná, šikovná,“ říkají napřed lidé, když chodím za pacientka-
mi. Nikdo se prý o ně tak dobře nepostará. Ale pak najednou řeknou: „Ale ne, 
ona je černá!“ Ale mně to nevadí, protože jsem nepřijela proto, abych dostala 
od lidí potvrzení o tom, jaká jsem já, ale proto, abych rozdávala radost. Když 
jsme přijely, nikdo se (nejen na nás) neusmíval, byla tu taková smutná atmo-
sféra. Ale když jsem se začala usmívat, někdo jen koukal, někdo měl radost… 
Protože jsme nežily pro sebe. Křesťanský život je radostný. Jsou těžkosti, je tady 
smutek, každý má nějaký svůj kříž. Ale máme ho nosit radostně. Gisela: Lidé nám 
často říkali, že je to zvláštní a divné. Tři sestry, tři národy, tři různé barvy pleti. 
Lidé to nemohli pochopit. A my jsme pokojně a klidně žily pohromadě, zkusily 
jsme vybudovat komunitu.
Jaké je poslání vaší komunity? Jaya: Naše řeholní charisma je jednota. Jsme meziná-
rodní kongregace, takže máme velkou zkušenost s životem v jiných kulturách. 
Když žijeme v určité zemi, snažíme se žít podle jejích zvyků, nepřivážíme svou 
kulturu. Pocházím z Indie – nosím sárí, jím indické jídlo atp. Ale tady ne, tady se 
musím přizpůsobit. Musím se oblékat a jíst tak, jak je to obvyklé v té kultuře, ve 
které právě jsem. To bylo tady v Čechách moc fajn, když nás lidé seznamovali se 
zdejšími zvyky, s jídelníčkem. Co jsou to palačinky, co jsou knedlíky… To jsme 
dříve neznaly. Gisela: Je třeba vědět, jaké je naše charisma, a mít vůli ho žít, po-
slouchat Boží vůli. Co společně chceme? Je třeba pořád rozlišovat. Jaya: Když 
se s námi lidé setkali, viděli, že jsme radostné. Vždycky se ptali, jak je možné, 
že jsme vždycky usměvavé. Asi vidí, že nejsme náladové – ať je horko, ať prší, 
vidí naši radost. A vidí snad také, že za tím ještě Něco je. To je nejdůležitější. Ne 
to, co velkého jsme udělaly, ale naše přítomnost. Gisela: Lidé se často ptají, co 
děláme. U nás v komunitě jsme o tom hodně mluvily – co děláme? Ale pak jsme 
vždycky zjistily, že nechceme něco dělat, ale chceme být. Přítomnost – to slovo 
pro nás bylo tak důležité, že se stalo centrálním. Přítomnost je vlastně něco jako 
synonymum slova Bůh. To nezjistíte po jednom roce, to je cesta krok za krokem. 
Je to těžké a je to pokušení – lidé se všude identifikují buď svým zaměstnáním, 
nebo tím, co dělají. Práce a konec. Co děláte? Nedělám nic. Já jsem. To je velký 
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úkol. Slovo přítomnost je opravdu moc důležité. Jaya: Přítomnost znamená také 
naslouchání. Naslouchat a dávat čas druhému. Dnešní doba je plná spěchu, 
lidé ale potřebují trochu času. To je dnes největší dar – být s nimi, pár hodin, 
nebo pár minut. To je moje zkušenost: chodívám za staršími lidmi, protože oni 
to potřebují. Podat bandáž, injekci nebo léky, to je to nejmenší. Jsem přítomná 
a naslouchám – jsem tu teď pro vás, mám vás ráda, nejste pacient-věc, ale člo-
věk. I v tom je Bůh, takhle já vidím v lidech Krista. Nevadí mi, když třeba smrdí 
nebo jsou špinaví. Péče o některé pacienty je náročná, někdy třeba i nadávají, 
ale úsměv jen pro ně, ten se neztratí. Oni už časem vědí, že nejde jen o tu injekci 
nebo bandáž. Když jsem byla tři měsíce pryč, poznala jsem pak, jak moc jsem 
jim chyběla. „Sestřičko, ne to, co děláte, ale vaše přítomnost, vaše slova chyběla. 
Stačilo vaše dobrý den a náš den začínal dobře.“
Na co budete rády vzpomínat? Gisela: Veselá historka na poště – chtěla jsem jednou 
koupit asi pět známek na dopis. Ale řekla jsem pět set. Koukali na mě, ptali se – 
co chcete? Ještě jsem neuměla pořádně česky, to bylo veselé. Gisela, Jaya: Když 
jsme tady byly nově, lidé v okolí zjistili, že my i sestry salesiánky tady v domě 
jsme jeptišky, i když tak nechodíme oblékané. Tohle je ten dům jeptišek. Jed-
nou se sousedům narodilo dítě a mladý tatínek to slavil s kamarády. Asi ve dvě 
hodiny v noci jsem měla otevřené okno, a tak jsem slyšela: „Pš, pš, jeptišky se 
vzbudí.“  I v noci, opilí, říkají: „Pozor, jeptišky spinkají!“ Krásný a důležitý je pro 
nás také tento dům [v Křimické ulici] – tady jsme bydlely prakticky od roku 1997 
a s  námi také komunita sester salesiánek, v  této budově také začínalo DCM. 
Vždycky jsme dobře spolupracovali, měli jsme také takový rituál: jednou za mě-
síc jsme se setkali, slavili jsme mši svatou nebo se modlili, pak jsme společně 
večeřeli a povídali si, co je nového a co se právě děje… I tohle jsme pomalu 
rozvíjeli, to nebylo samo od sebe hned od začátku. Ani tenhle byt nebyl tak 
útulný jako teď. Nejen dům, ale domov jsme tady budovaly. Vidím těch 24 let 
jako obrovský dar od Boha, ty dary ovšem dostáváme prostřednictvím lidí. Jaya: 
Hodně věcí se za ty roky změnilo. Plzeň byla už v roce 1995 krásné město, ale 
změnila se, teď úplně kvete. I diecéze, i město – rostou před našima očima. Je to 
úplně jiné, než jaké to tenkrát bylo. Lidé už také jinak komunikují, i když mám 
stále jinou barvu pleti, dnes už říkají – „Říkala jste, že jste cizinka? Jste naše!“ 
Gisela: Jeden takový veselý příběh. My jsme tady nebyly, ale byla tady sestra 
Jarka. Vyprávěla, že sem jednou přišli policisté a ptali se, jestli tady bydlí cizinci 
(nedaleko odtud je ubytovna cizinců). A Jarka úplně samozřejmě řekla: „Ne, vů-
bec, tady vůbec. U nás ne.“ A pak… „Jé, vlastně tu bydlí tři – Jaya, Celine, Gisela 
a ještě Krzysztof [Dędek].“ Bydleli jsme tady najednou 4 cizinci, ale smáli jsme 
se – my jsme tady přece doma.
Stala se Plzeň vaším domovem? Gisela: Jsme tady doma, protože tady máme přátele. 
Jaya: Kvůli té přátelské atmosféře. Gisela: Každý rok, na konci léta, ptali se lidé 
tady nebo ve škole, kde učím: „Proč jste se vrátila? Vy jste Němka, vy nemusíte 
sem do Čech.“ Odpovídala jsem: „Vrátila jsem se, protože sem patřím a tady je 
můj domov.“ To nemohli pochopit: „Vy tady být nemusíte, a stejně tady jste.“ 
Nojo, jsem tu. Máme tady přátele. Jaya: Když tady mnoho let bydlíme, tak se 
také kulturně přizpůsobujeme. A když se po dlouhé době vracíme, jsme zase 
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„cizí“ tam doma. Kultura tady je pro mě úplně jiná – jazyk, myšlení, všechno. 
Když tu musím bydlet a být tady doma, abych naplnila své misijní poslání, zna-
mená to, že musím měnit své smýšlení. Nemůžu myslet jako Indka a nemůžu 
pracovat mezi lidmi, kteří zažili nacismus nebo komunismus; musím zdejší lidi 
poznat a vžít se do jejich kůže. Jinak tu nemůžu být a pracovat, nemůžu dát to, 
co bych mohla. Musím úplně změnit své smýšlení – např. co se týká komunis-
mu, musím bát empatická. Musím svou kulturu upozadit a pomalu vstřebávat 
novou kulturu. Gisela: Dneska se hodně mluví o interkulturalitě. Možná jsme 
byly schopny tvořit nějakou formu interkultury. Protože interkultura vlastně 
znamená něco nového. To není jedna kultura plus jiná kultura a to dohroma-
dy… Je to něco nového. Aspoň tady u nás v komunitě jsme to myslím částečně 
zvládly. Ale jsem opatrná to jakkoli soudit – i když o tom všichni mluví, je to 
velmi těžké. Jaya: Každý si myslí, že jeho kultura je nejlepší a správná. Když žiju 
a bydlím někde jinde a chci tam žít úplně, musím upozadit svou kulturu. Nejde 
to tak, že já přijedu a budu předávat to své. Ze začátku to bylo těžké. Pak jsme 
ale začaly budovat přátelství se sousedy (nemuseli to být věřící, nám je jedno, 
kdo je věřící, kdo nevěřící, sociálně slabý…všichni jsou Boží děti). Přátelíme se 
s jednou rodinu, která tady v blízkosti bydlí. Když jsme se poznali, nemohla jsem 
uvěřit, že se mohou o nás „cizí“ tak krásně a laskavě postarat. Nemůžu občas 
uvěřit jejich štědrosti a laskavosti – Martínkovi nás neberou jako cizí. Cokoli se 
tady děje, jsou u toho. Můžeme v létě všechny odjet – oni mají klíč, a tak přije-
dou, zalijí kytky, postarají se o byt. Nic pro ně není problém. Když přijedu první 
do domu, v ledničce je jídlo… Jsou jako naše rodina. Volám jim – „Kde jste, jste 
v pořádku?“ Když jsem tady já sama, vždycky zase volají oni mně – „Jsi v pořád-
ku? Nezaspala jsi? Neumřela jsi?“ Je to taková jistota, možná ani doma nemám 
tolik lidí, na které bych se mohla tak spolehnout. Máme hodně přátel, ale tako-
vých, jako jsou Martínkovi, máme jen pár. Gisela: Mám dojem, že jsme se mohly 
dotknout srdcí několika lidí. 
Co vás čeká po odchodu z  plzeňské diecéze? Po čem se vám bude stýskat? Gisela: Na pod-
zim odcházíme do Dánska, kde máme provincii Sester sv. Josefa. Tam, v exer-
cičním domě u moře, budeme žít. Bude nás pět (dvě nebo tři je málo), bu-
deme pomáhat a spolupracovat. Bude tam mnoho práce. Budeme se starat 
o starší sestry (některé jsou v domově seniorů, ale také potřebují nějakou po-
moc), bude tam dost co dělat. Není to úplně naše rozhodnutí, rozhodla naše 
generální představená. V Dánsku potřebují podporu, my ji rády poskytneme. 
Těším se na život na venkově. Já jsem v Dánsku bydlela 11 let, tak znám ten 
jazyk, pro Jayu je to náročné. Bude se muset na stará kolena učit. Jaya: Bude 
se nám stýskat po přátelích, budou nám chybět studenti, kolegové… Gisela: 
Také váš dobrý chleba, ten v Dánsku nemají. Knedlíky nemusím, ale chleba mi 
bude chybět. Ale vztahy, ty jsou samozřejmě nejdůležitější. Taky po písničkách 
se nám bude stýskat: „Narodil se Kristus Pán… Vesel se nebes Královno…“ 

(22. května v Plzni, mluvené slovo převedla do textové podoby Jana Drengubáková.)
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ČERVENEC
5. července od 10.00 hodin: Mše ke cti sv. Cyrila a Metoděje, Řenče, kostel sv. Cyrila 
a Metoděje

6. července od 10.00 hodin: Pouť sv. Prokopa, ekumenická mše, Lestkov
Ekumenická bohoslužba s kázáním evangelické farářky Juliany Hamariové.

6. července od 10.00 hodin: Prokopská poutní mše pro německé rodáky, Staré Sedliště, 
kostel sv. Prokopa

6. července od 18.00 hodin: koncert Radost v baroku – Bach Jiřího Bárty, Mariánská Tý-
nice, ambity muzea (www.koncerty-plzensko.cz)

6. července od 20.30 hodin: Noc světel se zpěvy z Taizé, Skoky
Večer zpěvů z  francouzské klášterní komunity v Taizé v  podání improvizova-
ného sboru a hudebního doprovodu. Následuje noční komentovaná prohlídka 
kostela.

7. července od 10.00 hodin: Poutní mše ke cti sv. Prokopa, Letiny, kostel sv. Prokopa

13. července od 18.00 hodin: Mše svatá v Loretě, Bor u Tachova
Mše svatá ke cti Panny Marie Karmelské, modlitba růžence s procesím, loretán-
ské litanie. Za rodiny s dětmi, dobré manželství a mládež. Povede P. Václav Slá-
dek.  

14.–20. července: Quest pro mládež (12–15 let), Nečtiny (www.bip.cz/nnn)

14. července od 12.00 hodin: Poutní mše ke cti Panny Marie Klatovské, Smederov, kaple

Co se chystá
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14. července od 20.00 hodin: Koncert Quartetta Telemann, Klášter premonstrátů v Teplé 
Koncert v  opatské zahrádce, v  případě nepříznivého počasí se přesouvá do 
Modrého sálu. 

15.–19. července: Exercicie s P. Josefem Žákem, Svatá Hora
Přihlášky písemně (ŘKF Svatá Hora, Exerciční dům 261 01 Příbram II-59), e-mai-
lem ex.dum@svata-hora.cz nebo na webu www.svata-hora.cz. Tel.: 731 619 800. 

21.–27. července: Rozlet (19+ let), Nečtiny (www.bip.cz/nnn)

26. července od 10.00 hodin: Poutní česko-německá mše svatá s biskupy, kostel sv. Anny 
u Plané
Česko-německá mše sv. s biskupy Tomášem Holubem a Rudolfem Wodelhorze-
rem a s poutníky z Čech i Německa. 

27. července od 11.00 hodin: Anenská poutní mše, Částkov, kostel sv. Anny

27. července od 18.00 hodin: koncert Radost v baroku – Collegium Marianum, Potvorov, 
kostel sv. Mikuláše (www.koncerty-plzensko.cz)

28. července – 3. srpna: Úlet (14–18), Nečtiny (www.bip.cz/nnn)

28. července od 10.00 hodin: Česká poutní mše svatá, kostel sv. Anny u Plané
Svozy z obcí, kde není mše svatá.

28. července od 10.00 hodin: Poutní mše svatá, kostel sv. Jakuba ve Staňkově
26.–28. července budou v rámci Svatojakubské pouti probíhat prohlídky kos-
tela. Zveme také do výstavního sálu Betlém, kde bude prezentována historická 
kronika staňkovské farnosti a ručně vyráběné háčkované hračky, figurky a upo-
mínkové předměty. 

28. července od 11.45 hodin: Poutní mše ke cti sv. Anny, Louňová

28. července od 16.00 hodin: Německá mše svatá, Chodová Planá
Německá mše sv. v kostele sv. Jana Křtitele s opatem O. Filipem Lobkowiczem.

SRPEN
3. srpna od 18.00 hodin: S hudbou za památkami – Jan Amadeus a Irena Chřibková, Stráži-
ště, kostel sv. Martina (www.koncerty-plzensko.cz)

5.–9. srpna: VIA, duchovní cvičení pro muže od 17 do 40 let, Olomouc
Duchovní cvičení pro mladé muže zaměřená na rozlišování povolání se usku-
teční v Arcibiskupském kněžském semináři v Olomouci. Povede P. Karel Janů. 
Přihlášky: www.knezskyseminar.cz/via.
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6.–8. srpna: Tvořivý minifestival Creative, Příchovice u Přeštic
1. ročník tvořivého minifestivalu pro mladé (15–29 let) na statku Ferienhof Wie-
se v Příchovicích u Přeštic. Hudba, divadlo, tvoření všeho druhu, společenství…
Podrobnosti a přihlášky: www.creativefest.cz.

6. srpna od 20.00 hodin: Chvály s kapelou Teamd4D, Příchovice u Přeštic
V rámci minifestivalu Creative akce otevřená široké veřejnosti. Na statku Feri-
enhof.

7. srpna od 19.00 hodin: rapper Envej; od 20.00 hodin: kapela Safenat Paneach, Pří-
chovice u Přeštic
V rámci minifestivalu Creative akce otevřená široké veřejnosti. Na statku Feri-
enhof.

10. srpna od 10.00 hodin: poutní mše k výročí Svatovavřinecké pouti r. 1939, Veselá Hora
ŘKF Domažlice zve na poutní mši svatou u příležitosti 80. výročí památné Sva-
tovavřinecké pouti r. 1939, která se na základě kázání tehdejšího vyšehradské-
ho kanovníka Mons. Bohumila Staška stala spontánním manifestem českého 
národa proti nacistické okupační moci. Poutní bohoslužba bude sloužena na 
Veselé Hoře u Domažlic, u kostela svatého Vavřince 10. srpna od 10 hod. Hlav-
ní celebrantem bude, kardinál Dominik Duka OP, kazatelem biskup plzeňský, 
Mons.Tomáš Holub. Průvod vyjde v 9. 45 z rozcestí od křížku, jsou do něj zváni 
krojovaní poutníci. Z Domažlic na Vavřineček bude zajištěna kyvadlová auto-
busová doprava. Druhá poutní mše svatá bude sloužena následující den 11. 
srpna od 10 hod., průvod opět vyjde v 9.45 z rozcestí u křížku. Hlavním cele-
brantem a kazatelem nedělní poutní mše bude Mons. Emil Soukup.

13.–18. srpna: Celostátní setkání animátorů, Chotěboř
Sekce pro mládež ČBK připravuje setkání animátorů (16–24 let) s názvem „S Janem 
za Ježíšem.“ Určeno mladým lidem, kteří působí nebo chtějí působit ve farnostech 
a společenstvích. Nabídne témata, ve kterých budeš moci pod vedením odbor-
níků prohloubit své znalosti a dovednosti: společenství, média, grafika a vizuál, 
modlitba, evangelizace, hudba, komunikace atp. Přihlášky: https://csa2019.signaly.cz.

13. srpna od 18.00 hodin: Mše svatá v  Loretě, Bor u Tachova 
Mše svatá ke cti Navštívení Panny Marie, modlitba růžence s procesím, loretán-
ské litanie. Za oběti dopravních nehod, obzvlášť motorkáře a všechny lidi na 
dovolených. Povede P. Miroslav Martiš.

18.–24. srpna: Workship 2019, severní Plzeňsko
Dobrovolnická brigáda Workship je určena mladým lidem (18–35 let), každo-
ročně probíhá na území severního Plzeňska, zejména v okolí obcí Manětín, 
Nečtiny a Plasy. Dobrovolníci tráví týden plný manuální práce, sdílení ve spo-
lečenství a také kulturních akcí. Cílem Workshipu je pomoc určená těm, kteří ji 
nejvíce potřebují. Přihláška: www.workship.farnostplasy.cz.
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18.–24. srpna: Pobyt rodin: Jaká láska, když už nejsme zamilování? Horní Blatná
Info: www.dcr.bcb.cz; tel. 731 402 981.

18.–22. srpna: Exercicie s P. Josefem Žákem, Velehrad
Kontakty: tel. 733 741 896, e-mail: velehrad@stojanov.cz.

19.–24. srpna: Varhanní kurz 2019, Tachov
Příprava varhaníků pro liturgické hraní a zpěv. Koná se v  kostele Nanebe-
vzetí Panny Marie a ve farním sále v Tachově. Kontakt: janavokata@atlas.cz, tel. 
737 839 108.

20.–25. srpna: Letní škola liturgiky, Želivský klášter
Pastorační středisko Arcibiskupství pražského a KTF UK zvou širokou veřejnost 
(laiky, řeholníky, jáhny či kněze) na Letní školu liturgiky na téma iniciační svá-
tosti. 
Více na www.liturgie.cz/letni-škola.

21.–25. srpna: Compostela II., Všeruby
2. etapa pouti do Compostely. Po první etapě z Plzně do Všerub vyrážíme le-
tos ze Všerub dál, tentokrát na kolech. Sraz ve středu dopoledne u kostela sv. 
Michaela Archanděla ve Všerubech, konec v neděli odpoledne. Více na webu 
DCM. Info a přihlášky: dcm@bip.cz.

23.–31. srpna: Minicamp – tábor diecézních ministrantů, Horní Blatná
Tábor diecézních ministrantů s  názvem Hledači diamantů určený pro klu-
ky a holky ve věku 6–15 let. Hlavní vedoucí Juniper Josef Oravec OFM (tel. 
605 374 900), spirituál tábora P. Milan Geiger. Cena 1500 Kč. Info a přihlášky: 
ministranti@bip.cz.

24. srpna od 18.00 hodin: S hudbou za památkami – Regnis Vocale, Mariánská Týnice, 
kostel Zvěstování Panny Marie (www.koncerty-plzensko.cz)

24. srpna od 20.00 hodin: Vilém Veverka (hoboj) a Kateřina Englichová (harfa), Klášter 
premonstrátů v Teplé 
Hroznatova akademie zve na koncert v Modrém sále.

30. srpna–1. září: Rekolekce na konci léta, Lomec u Vodňan
Duchovní obnova pro mládež (14–29 let). Rekolektor: P. Bogdan Stępień. Pro-
běhne v případě, že se přihlásí alespoň 5 osob. Doporučený příspěvek 500 Kč, 
strava zajištěna.
Přihlášky: do 23. srpna na dcm@bip.cz.

ZÁŘÍ
Samuel – kurz k celoročnímu rozlišování povolání a životní cesty pro svobodné 
muže a ženy od 16 do 32 let. Přihlášku s krátkým motivačním dopisem posílejte 
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do 8. září na adresu vlastimil@oblati.cz. Úvodní setkání a rozhovor: 11. září v 17.30 
hod. na plzeňském DCM.

14. září od 9.45 hodin: Diecézní pouť do kláštera Teplá, Klášter premonstrátů v Teplé
Program pro mládež bude začínat v pátek 13. září, v sobotu 14. září začne pro-
gram pouti v 9.45 u kříže před vchodem do kostela. Přednášku přislíbil P. Voj-
těch Kodet, O.Carm. Mše svatá bude začínat v 14.00 hodin, po ní bude následo-
vat společné blahopřání biskupu Františkovi k jeho 80. narozeninám.

LISTOPAD
9.–17. listopadu proběhnou Lidové misie ve farnosti Plzeň–Bory. Lidové misie předsta-
vuje P. Michal Zamkovský: 

Komu jsou lidové misie určeny? Už název „lidové misie“ naznačuje, že jsou určené 
Božímu lidu v konkrétní farnosti. Na rozdíl od misií „Ad gentes“, tedy národům, 
které neznají Krista (dříve v  Africe či v Asii), znamenají lidové misie hlásání 
evangelia hlavně pokřtěným. Přicházíme do farnosti, kam nás pozval duchov-
ní správce, abychom tam oslovili lidi v různých situacích – děti, mládež, muže, 
ženy, staré i nemocné… Misie jsou nabídkou pro všechny, kteří chtějí více 
poznat Boha a  prohloubit svůj duchovní život. Uvědomujeme si, že je rozdíl 
v lidových misiích na Slovensku a v ČR. Lidé na Slovensku ještě stále přijímají 
tuto nabídku a přicházejí na misijní setkání a ke zpovědi. Máme také určitou 
zkušenost na Moravě (Frýdek, Brumov), kde nás lidé nezklamali. Farnost Plzeň–
Bory, to bude nová výzva, ale zde misie proběhly už před pár lety a byly celkem 
úspěšné. Určitě tam žije také dost Slováků a Poláků, i ty bychom chtěli oslovit. 
Hodně záleží na přípravě a na tom, aby se lidé o misiích dozvěděli, mnozí z nich 
hledají také duchovní pomoc.

Jaký je cíl lidových misií? Cílem misií je přivést farníky blíže ke Kristu a k rozhodnutí 
žít s Ním celý život. Jde vlastně o určitou konverzi s možností zpovědi, často 
celoživotní (tzv. generální zpověď). Myslím si, že v Čechách bude nutné vzbudit 
zájem o základní životní otázky: Odkud přicházím? Kam jdu? Co bude po smrti? 
Co mi nabízí Bůh? Potřebuji církev? V tomto případě jsou důležité nejen před-
nášky, ale také schopnost naslouchat a mluvit s lidmi. Nabízíme lidem také to, 
že se s nimi budeme modlit za jejich osvobození či uzdravení. To je dnes velmi 
potřebné. Cílem misií je také povzbudit k misiím konkrétní farnosti. Lidé touží 
někam patřit, být přijati a respektováni takoví, jací jsou.

Jak lidové misie probíhají? Na základě pozvání přichází dva nebo tři misionáři do 
farnosti, program misií začíná v  sobotu večer. Důležitá je neděle – při mších 
oslovujeme účastníky nedělních bohoslužeb. Připomínáme křest a jeho pů-
sobení v našich životech, také cíl našeho života – věčný život v nebi. V neděli 
jsou důležitá setkání pro mladé (svědectví víry) a pro ženy různého věku i po-
stavení setkání na téma poslání ženy a její úloha ve světě a v  církvi. Muži se 
setkávají v pondělí večer po mši svaté. V průběhu týdne bývají mše ráno i večer 
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s promluvami na základní témata křesťanského života: hřích, obrácení, zpověď, 
věčné pravdy – smrt a poslední soud, život v Kristu, církev, eucharistie, utrpe-
ní, láska a manželství, modlitba, Marie… A na závěr téma kříž – zjevení Boha, 
který je Láska. Misie trvají obvykle osm dní a končí posvěcením misijního kříže. 
V průběhu misií je vyhrazený čas na zpovědi nebo individuální rozhovory. Vše 
zastřešuje téma milosrdenství – Boží amnestie. Program se samozřejmě dá při-
způsobit možnostem a potřebám konkrétní farnosti, ale základ zůstává. Misie 
jsou promodleny – modlí se mnoho řeholních sester, věřící, ale i naši spolubratři 
v nebi. S  programem v kostele, ve školách, na internátech, v ulicích atd. nám 
pomáhají laici, jejich svědectví je velmi účinné. Podrobnější program misií bude 
známý cca měsíc před misiemi, bude zveřejněný na webové stránce farnosti  
(www.rkfp.cz)

Jaké jsou vaše záměry do budoucna? Lidové misie jsou starodávná církevní praxe 
překračující staletí. Čeští redemptoristé byli známí svými misiemi v  Čechách 
i  na Slovensku, komunistický režim ale tuto praxi přerušil, mnozí velcí misio-
náři už zemřeli. Mladším lidem neměl kdo předat misionářské charisma, po sa-
metové revoluci lidové misie nebyly v Čechách (až na pár výjimek) obnovené. 
Často jsme slýchali námitku, že lidové misie nejsou v Čechách možné, protože 
o ně není zájem. Na Slovensku redemptoristé (po přípravě v Polsku) konají cca 
30 misií ve farnostech a stále jsou účinné, pořád je o ně zájem. Jsme zváni také 
na misie do Čech (některé už proběhly). Prosím o modlitby a těšíme se na misie 
ve farnosti Plzeň–Bory, které proběhnou 9.–17. listopadu.

P. Michal Zamkovský 
(otázky a redakce textu: Jana Drengubáková)
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Diecézní modlitební štafeta
V červenci a srpnu se modlíme:
30. června – 6. července za farnost Staňkov
Prosíme za farnost Staňkov, ať Bůh na přímluvu Matky Boží a svatého Jakuba dá 
své požehnání všem farníkům a návštěvníkům farnosti, a prosíme za dar nebe 
pro všechny zemřelé.

7. – 13. července za farnost Stanovice
Pane, dej, ať stanovičtí farníci vnímají blízkost Tvého království a svědčí o něm 
v tomto světě.

14. – 20. července za farnost Starý Plzenec
Pane, prosíme Tě za děti a mládež ve farnosti Starý Plzenec, za otevřenost křes-
ťanského společenství dovnitř i navenek a za otevřenost vanutí Ducha svatého, 
který působí jednotu a svornost.

21. – 27. července za farnost Stod
Prosíme za farnost Stod, za obnovu živého vztahu se Vzkříšeným a schopnosti 
vydávat o něm účinné svědectví.

28. července – 3. srpna za farnost Stříbro
Dobrotivý Bože, prosíme Tě za ty, kteří kdysi patřili do farnosti Stříbro: někteří 
zemřeli, jiní se odstěhovali, onemocněli, na Boha zapomněli nebo církev opus-
tili. Dej nemocným zdraví, zemřelým věčnou spásu a živým víru, radost a naději.

4. – 10. srpna za farnost Švihov
Prosme za oživení kořenů víry ve farnosti Švihov, za její předávání mezi gene-
racemi, za svornost, lásku a úctu v rodinách, za vedení dětí a mládeže ke Kristu, 
za schopnost oslovit lidi mimo farnost a přivádět zbloudilé ovce zpět do otcov-
ského domu. A prosíme o dary Ducha svatého pro všechny, aby vše, co konají, 
spojovali s Kristovou obětí.

11. – 17. srpna za farnost Tachov
Prosíme za farnost Tachov, za mládež, za dar víry pro děti a za navrácení křes-
ťanství do tohoto kraje.

Pastorační centrum
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18. – 24. srpna za farnost Teplá
Modleme se za farní společenství v Teplé, aby dokázalo žít ve vzájemné jedno-
tě i přes věkovou rozdílnost. Pane, prosíme, dej, ať se místní farníci podobají 
sv. Janu Křtiteli, aby jako on svým životem poukazovali na Beránka Božího, za-
chránce lidského pokolení.

25. – 31. srpna za farnost Teplá-Klášter
Prosme o dary Ducha svatého pro farnost Teplá-Klášter a poutníky.

Malá pouť za velké věci
31. srpna budeme putovat částečně v  tichu, s  několika krátkými úvahami nad 
našimi úmysly, které chceme při naší pouti nést před Boží tvář, z Bezdružic od 
nádraží (po příjezdu vlaku v  10.25 – odjezd z  Plzně v  9.13), zčásti po nezna-
čených cestách do kláštera Teplá (12 km), kde bude cesta zakončena adorací 
a slavením eucharistie.
Vlak z Teplé do M. Lázní odjíždí v 17.56 (Plzeň 19.54). Občerstvení si zajišťuje 
každý sám. Info: Jindřich Fencl, fencl@bip.cz.

Knihovna na biskupství
přes prázdniny uzavřena.

Centrum pro rodinu

Týdenní pobyt rodin s názvem „Jaká láska, když už nejsme zamilovaní?“
18.–24. srpna, Dům Wolfgang v Horní Blatné v Krušných horách. Pobytem provází 
Mons. Aleš Opatrný. V programu bude pamatováno na duchovní i odpočinkový 
program jak pro děti, tak pro rodiče. Na programu turistika, zábava, přednášky, 
rozhovory ve skupině i v manželské dvojici, sdílení zkušeností i společný čas 
pro celou rodinu. Hlídání dětí v době samostatného programu rodičů zajištěno. 
Další informace, popř. ohlasy z pobytů v uplynulých letech najdete na webu, 
tamtéž je možné se přihlásit: http://dcr.bcb.cz. Více informací na tel. 380 420 342, 
731 402 981 (Alena Poláčková, Centrum pro rodinu, Biskupství českobudějo-
vické)
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Připravujeme na podzim
Tvořivý víkend pro matky a dcery (4.–6. října)
Víkend pro chlapy s P. V. Kadlecem (22.–24. listopadu)

Akce pro muže
11.–15. září v Nesměři: Mužský rituál přechodu do zralé dospělosti (iniciace), prová-
zí Láďa Heryán a Václav Vacek

19.–22. září v Nesměři: Přejdi – síla mužského příběhu, provází Petr Glogar a Honza 
Šamánek

5. října Kurz „Květinová výzdoba v kostele“ ve Zbirohu
Praktické setkání pro všechny, kteří se starají o květinovou výzdobu v kostelích, 
9.30–13.00 hod. Přihlášky: fencl@bip.cz

19. října: Setkání pastoračních asistentů a dalších služebníků ve farnostech (PO-
ZOR – změna z původně ohlášeného termínu 9. listopadu).

Křesťanská psychoterapeutická poradna
při biskupství nabízí poradenství v oblasti rozvoje osobnosti, těžkých životních 
situací, mezilidských vztahů, manželské poradenství a párovou terapii (více 
na www.poradnaukaplicky.cz). Poradnu vede psychoterapeutka Marie Kutilová 
pro objednané každé pondělí na DCM, Františkánská 11, Plzeň. Objednávky:  
mankak@tiscali.cz, 606 710 631. 

Poradna Přirozeného plánování rodičovství
Vyškolené instruktorky Vám nabízejí bezplatné konzultace ohledně symptoter-
mální metody přirozeného plánování rodičovství, plánování početí … Domluva 
na tel. 774 213 186 (Věrka) nebo 776 200 028 (Hanka).

Kontakt: rodiny@bip.cz
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Kontakt: Františkánská 11, Plzeň; dcm@bip.cz

Prázdninové akce DCM 
1.–7. července Exercicie pro mládež
Duchovní cvičení pro mládež 14–29 let proběhne v Klášteře Teplá. Začínáme v pon-
dělí večer, končíme v neděli dopoledne. Silentium, promluvy, příležitost ke svátosti 
smíření a duchovnímu rozhovoru, mše svatá, prostor pro osobní modlitbu, pobyt 
v přírodě, odpočinek. Požaduje se účast na celých exerciciích. Exercitátor: P. Tomáš 
Enderle (administrátor v Poličce). Strava zajištěna. Ubytování na jedno- až dvoulůž-
kových pokojích. Kapacita: max. 15 osob; exercicie se budou konat, přihlásí-li se nej-
méně 5 osob. Cena: dobrovolný příspěvek; doporučená výše 1 500 Kč.
Kontakt: dcm@bip.cz.

14.–20. července Quest
Tábor pro mládež ve věku 12–14 let na faře v Nečtinách. Bydlí se ve vlastních 
stanech, záda však máme kryta barokní farou a kostelem. Společenství, sdílení, 
hry, diskuse, modlitba, tvoření...
Příjezd v neděli mezi 14.–15. hod, zakončení v sobotu dopoledne. Za tým se těší 
vedení DCM, Elva Frouz ad. Přijmeš výzvu? Tak pojeď s námi! 
Více na www.bip.cz/nnn.

21. – 27. července Rozlet… „a vydali se na cestu“
Letní setkání pro mladé ve věku 19–33 let na faře v Nečtinách. Vydejme se spolu 
s emauzskými učedníky na cestu: tři dny budeme putovat a dva dny přebývat. 
Hledejme spolu s nimi místo, kam nás Život přivedl, a ptejme se, jakým směrem 
se vydat dál. To všechno ve světle Božího slova a v síle společenství. Provázet tě 
budou: Jindřich, Petra, Verča, Pavel OMI a Vlastimil OMI. Přihlásit se můžeš na 
www.bip.cz/nnn.

28. července–3. srpna Úlet
Diecézní tábor pro mládež ve věku 15–18 let, opět na faře v Nečtinách. Spo-
lečný čas, napětí, legrace, gangy, hry, výlet, kino, oheň, dílny, koupání, poví-
dání, volejbal, umění a úžasná parta podobně potrefených. Užij si tábor spo-
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lečně s  Jindřichem, Petrem OMI, Zuzkou a Annou. Máš na to! Přihlas se na  
www.bip.cz/nnn.

6.–8. srpna festival Creative
„Země byla pustá a prázdná a nad propastnou tůní byla tma.“
Přijďte ji s námi oživit, naplnit, rozjasnit...!
První ročník tvořivého minifestivalu „Creative“ pro mladé (15–29 let), který pro-
běhne na statku Ferienhof Wiese v Příchovicích u Přeštic. Kapely, divadlo, večer 
chval, tvůrčí workshopy, společenství... 
Cena: 400 Kč/festival, 250 Kč/pouze středa, 150,-/pouze večerní programy. 
Více informací na www.creativefest.cz.

13.–18. srpna Celostátní setkání animátorů
Sekce pro mládež ČBK zve všechny animátory a ty, kteří o absolvování animá-
torského kurzu uvažují, na CSA (Celostátní setkání animátorů), které proběh-
ne v Chotěboři. Společenství, média, grafika a vizuál, modlitba, evangelizace, 
hudba, selfmanagement, komunikace a hlavně setkání se spoustou dalších 
mladých lidí napříč republikou.
Více informací na csa2019.signaly.cz.

18.–24. srpna Workship
Již tradičně proběhne o prázdninách akce Workship, kterou pořádají plasští 
obláti. Tato dobrovolnická brigáda je určena pro mladé ve věku 18–35 let. Zažij 
víc než jen brigádu… www.workship.farnostplasy.cz.

21.–25. srpna Compostela II.
Přidej se k nám na druhou etapu pouti do Compostely. Po loňské první, pěší 
etapě z Plzně do Všerub (na hranicích s Bavorskem), vyrážíme letos ze Všerub 
dál, tentokrát na kolech. Sraz ve středu dopoledne u kostela sv. archanděla Mi-
chaela ve Všerubech, konec v neděli odpoledne. Předběžně se počítá se dvěma 
navzájem nezávislými výkonnostními skupinami (do 50 a do 100 km/den). Více 
informací se chystáme zveřejnit do prázdnin na webu a fb našeho DCM. Přihlá-
sit se můžeš na dcm@bip.cz.

23.–31. srpna Minicamp
Tábor diecézních ministrantů s  názvem „Hledači diamantů“ proběhne letos 
v Horní Blatné. Určen je nejen pro kluky, ale i holky ve věku 6–15 let. Co tě čeká? 
Akční hry v přírodě, noční hra, celodenní výlet, opékání, noví kamarádi, spor-
tovní aktivity, krásná příroda a samozřejmě i nácvik liturgie. Cena: 1  500 Kč. 
Hlavní vedoucí: Juniper Josef Oravec OFM, tel. 605 374 900, spirituál tábora: 
P. Milan Geiger. 
Dozvědět se více informací nebo se rovnou přihlásit můžeš na ministranti@bip.cz.

30. srpna–1. září Rekolekce na konci léta
Duchovní obnova pro mládež ve věku 14–29 je skvělou příležitostí jak k zakon-
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čení prázdnin, tak k přípravě na nový školní/akademický rok. Začínat budeme 
v  pátek večer, končit pak v  neděli odpoledne. Rekolektor: P. Stępień Bogdan 
(farář u sv. Jana Nepomuckého v Plzni).  Místo: Lomec u Vodňan. Strava zajiš-
těna. Kapacita je max. 15 osob;  rekolekce se budou konat, přihlásí-li se nej-
méně 5 osob. Doporučený příspěvek: 500 Kč. Přihlášky: do pátku 23. srpna na  
dcm@bip.cz.
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Z charitního života 
v západních Čechách

20 let Domova sv. Alžběty
Domov sv. Alžběty slaví v roce 2019 již 20 let své existence. Pro seniory jsou při-
praveny různé akce a doprovodné aktivity motivované výročím, rozprostřené 
do celého roku. 
Od začátku roku personál Domova oslovoval klienty, jejich rodiny, přátele, dob-
rovolníky i například studenty, kteří chodí do Domova na praxi, zda by moh-
li přispět k  20. narozeninám Domova krátkým ohlédnutím za svým vztahem 
k  Domovu sv. Alžběty nebo příspěvkem ve formě narozeninového přání. Na 
konci dubna se již sešla spousta těchto příspěvků, včetně krásných vzpomínko-
vých textů ze života klientů. 
V polovině května proběhla neformální oslava pro klienty Domova, kdy byl pa-
nem Ing. Jiřím Lodrem, ředitelem Diecézní charity Plzeň, oficiálně zahájen jubi-
lejní 20. rok existence Domova sv. Alžběty. 
Pan Lodr zavzpomínal na náročné začátky vzniku Domova, zúčastnění následně 
zhlédli krátký film, který mapoval dvacetiletou historii Domova, a samozřejmě 
nechyběl ani narozeninový přípitek. V další části oslavy zaměstnanci Domova 
předčítali jednotlivé příspěvky od klientů i přátel Domova. A aby oslava byla 
opravdu oslavou, společně si všichni krásně zazpívali za doprovodu harmoniky.
Ze shromážděných příspěvků jsou zároveň vytvořeny koláže, které budou celý 
rok zdobit společné prostory Domova.
V současné době je kapacita Domova plně obsazena a není se co divit. Z před-
čítaných textů i atmosféry na neformálním zahájení bylo patrné, že lidé zde ne-
nacházejí jen bydlení a odpovídající péči, ale skutečný nový domov, v němž se 
jim dostává lásky i bezpodmínečného přijetí a respektu a k němuž i oni chovají 
láskyplný vztah.
Oficiální oslava 20. výročí pro širší veřejnost je plánována na 6. září 2019. 

Pracovníci Domova sv. Alžběty

Informujeme o naší pomoci v Jižní Americe
Od druhé poloviny dubna probíhá program na podporu informovanosti veřej-
nosti o naší pomoci v  Jižní Americe. Jde o projekt Adopce na dálku, ale také 
o práci Střediska rozvojové spolupráce, které podporuje celé tamější komunity 
obyvatel.
Beseda s Pablem Chacónem Gilem z Diecézní charity Plzeň, který se v první po-
lovině dubna navrátil z více než dvoutýdenní inspekční cesty po Peru, proběhla 
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například na Gymnáziu Františka Křižíka. Zároveň zde byla umístěna i putovní 
výstava dokumentárních fotografií, která bude od října k vidění také na zámku 
v Klášterci nad Ohří. Pablo prezentoval své zkušenosti a zážitky ze zahraniční 
pomoci i na Noci kostelů ve Štěnovicích. 
Na podporu našich projektů v Jižní Americe proběhl na konci května benefiční 
koncert Gymnázia Luďka Pika. Organizátorům, vystupujícím a všem přispěva-
telům upřímně děkujeme.

Petr Šimek, public relations

Městská charita Plzeň
Domov sv. Zity oslavil 14. června svoji pětiletou službu Chráněného bydlení 
přátelským posezením při hudbě a výborném občerstvení. Zúčastnili se nejen 
oficiální hosté, ale i rodinní příslušníci obyvatel. Všichni, včetně personálu, jsme 
mohli prožít skutečnost, že jsme jednou velkou rodinou. K tomuto výročí dovol-
te ještě jednu dobrou zprávu: Od jeho vzniku dochází za klienty tohoto domu 
dobrovolně paní Jasmína Protzeová. Její dobrovolnický příběh zaujal i celore-
publikovou porotu, a proto byla 17. června 2019 mezi 30 vybranými dobrovol-
níky, kteří byli odměněni v  minoritském klášteře v  Praze titulem Dobrá duše 
2019. Na stejné akci byla vyhodnocena Městská charita Plzeň jako organizace 
vytvářející výjimečné prostředí pro dobrovolnickou pomoc za podporu projek-
tů pro seniory a ochotu být lidský v každé chvíli.

V pondělí 17. června jsme při poutní mši svaté v Domově sv. Aloise poděkovali 
za vše dobré, čeho se podařilo dosáhnout v péči o klienty. Svědčí o tom nejen 
opakovaně obhájený certifikát Vážka, ale i oblíbené Čaje o třetí pro pečující ro-
diny a v neposlední řadě i poradenská činnost na vysoké úrovni. 

V sobotu 29. června v 10 hodin v kostele sv. Jana Nepomuckého byly P. Bar-
honěm pokřtěny 4 děti z  Domova sv. Zdislavy. Je to velká milost, která nám 
pomáhá obohacovat tuto sociální službu i o důležitý duchovní rozměr. Na nás, 
plzeňské křesťany, je to současně prosba doprovázet je svými modlitbami. 

Anna Srbová
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Papežské misijní dílo dětí (PMDD)
1. červen je svátkem všech dětí. U nás 
si tento den připomínáme ještě i Pa-
pežské misijní dílo dětí. U jeho zrodu 
stál francouzský biskup Charles de 
Forbin-Janson. Narodil se v roce 1785, 
což bylo stejně jako u Paulin Jaricot 
(zakladatelka Papežského díla šíření 
víry) v období Velké francouzské revo-
luce. Také on pocházel z bohaté a na-
víc aristokratické rodiny. I když měl 
před sebou slibnou diplomatickou ka-
riéru, rozhodl se vstoupit do semináře 
a začal se zajímat o misie v Číně. Po 
Napoleonově pádu však sama Fran-
cie nutně potřebovala kněze. Stal se 
biskupem a na radu papeže Pia VII. se 
rozhodl zůstat ve své vlasti a pracovat na obnově katolického náboženství.
Když v roce 1839 přijel do New Yorku, rozrušilo ho, co tam viděl, a proto o mla-
dém americkém národě poznamenal: „Je to ještě dítě, ale obrovské dítě, jehož 
dobrá nebo špatná výchova se týká celého světa, musí růst ve ctnosti a dobru, 
nebo se stane velkým zlem.“
Tento příměr ho přiměl k tomu, aby usiloval o vytvoření díla sdružujícího děti, 
které pomáhají jiným dětem. Inspiroval se Dílem Pauliny Jaricot, a proto pod-
mínkou členství byla krátká denní modlitba za misie a maličká finanční oběť na 
záchranu pohanských dětí.
Myšlenka „Děti pomáhají dětem“, vycházející ze záměru přinášet dětem v misij-
ních oblastech fyzickou i duchovní pomoc a zároveň  v podporovatelích rozví-
jet ctnosti lásky k jiným, velmi oslovila nejen biskupy a Svatého otce, ale také 
belgický královský pár, který k tomuto hnutí připojil i svoje děti.
V roce 1922 ho Pius XI. povýšil na hodnost papežského díla. Papežské misijní 
dílo dětí dnes sdružuje desítky milionů malých misionářů po celém světě.
PAPEŽSKÉ MISIJNÍ DÍLO DĚTÍ se zaměřuje na podporu a rozvoj dětí v misiích, 
které často trpí nedostatkem jídla, zdravotní péče, jsou ohroženy násilím a je 
pro ně obtížně dostupné základní vzdělání. Pomoc je poskytována prostřed-

Papežská misijní díla
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nictvím jednotlivých projektů, připravených zodpovědnými institucemi každé 
podporované země a týkají se záchrany života, vzdělání i křesťanské formace.
Do projektů na záchranu života spadají nutriční programy pro chudobné a pod-
vyživené děti, nákup léků a zajištění zdravotní péče, prevence, hygieny a léčby 
dětí postižených běžnými i závažnými nemocemi, jako je např. AIDS. Dále je 
v těchto programech zahrnuta péče o sirotky a děti žijící na ulici, kterým je po-
skytováno ubytování, křesťanská výchova a potřebná strava.
Další důležitou oblastí podpory dětí v misiích je vzdělávání. Pomoc je směřo-
vána sirotkům nebo chudým dětem, jejichž rodiče tvrdě pracují na plantážích 
nebo daleko od domova a nemohou dětem zajistit dostatečnou výchovu. Často 
je spojeno s ubytováním dětí. Kvalitní vzdělání a výchova umožní dětem stát se 
v budoucnu samostatnými občany.
PMDD je také organizací, která na celosvětové úrovni formuje děti k zájmu 
o misie, a to modlitbou, vzdělávacími aktivitami a finančně. Děti se tak stávají 
misionáři druhých v souladu s heslem „Děti pomáhají dětem“. Toto Dílo najde-
me v cca 120 zemích světa a jeho specifikem je aktivní zapojení i dětí z chudých 
misijních zemí.
V rámci Papežského misijního díla dětí působí Misijní klubka– skupinky a spole-
čenství, kde děti pod vedením dospělých tvořivým způsobem podporují misie.

P. Romuald Štěpán Rob, diecézní ředitel PMD
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Kostely zasvěcené apoštolům
v plzeňské diecézi

Pro letní měsíce roku jsou nejvýznamnější svátky apoštolů sv. Jakuba a sv. Bartoloměje. 
O kostelech zasvěcených sv. Jakubovi jsem psal ve zpravodaji v roce 2016 a je skuteč-
ností, že tento světec byl v naší diecézi z apoštolů nejoblíbenější. Až po něm je sv. Barto-
loměj, o jemuž zasvěcených kostelech píšu průběžně od začátku roku, pro prázdninový 
diecézní zpravodaj mám povídání ještě o posledních třech kostelech, jichž je patronem. 

Kostel sv. Bartoloměje v Přílezech 
nedaleko Toužimi je v  základě 
románský, patří k  typu kostela 
s pravoúhlým presbytářem, nad 
nímž zřejmě byla věž. Takové 
kostely se zachovaly v  Plané 
nebo v  Ostrově, ale dnes také 
bez věží. S věží stojí kostel v Tře-
bouni u Chebu, byť radikálně 
přestavěný v barokní době. Prv-
ně byl zmiňován přílezský kostel 
v roce 1354, tedy v době, kdy byl 
goticky upraven. V průběhu 18. století byl kostel znovu přestavěn a vybaven 
novým mobiliářem s varhanami tachovského varhanáře Josefa Garttnera. Vše 
bylo zcela zničeno po odsunu německého obyvatelstva, na baroko zbyla připo-
mínka jen díky zachovanému malovanému stropu. Kostel je předmětem zájmu 
spolku, je opravován a i o jeho hřbitov je pečováno. 

Druhým je kostel sv. Bartolomě-
je v Chebu. Pro město měla velký 
význam komenda se špitálem, 
náležející Křižovníkům s  čer-
venou hvězdou. Založena byla 
jako špitál sv. Ducha po požáru 
města v roce 1270. Řezenský bis-
kup Leo svolil, aby byl špitál vy-
ňat z  jeho pravomoci, kam bylo 
podřízeno celé Chebsko, a aby 
byl podřízen pražskému bisku-
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povi. Areál byl vybudován na severní straně města při řece Ohři při městských 
hradbách. Po roce 1414 byl dnešní kostel znovu postaven jako obdélná gotická 
stavba, jejíž vnější vzhled je sice prostý, ale za jednoduchou fasádou se nalézá 
krásný prostor, sklenutý elegantní šesticípou klenbou na střední kruhový sloup. 
V  barokní době špitál prošel náročnou přestavbou a kostel byl v  roce 1673 
nově zasvěcen ke cti sv. Bartoloměje. Zároveň byla přestavěna navazující kaple 
sv. Václava, která zanikla po 2. světové válce. Komenda unikla v době Josefa II. 
sekularizaci, kostel sv. Bartoloměje se stal na krátký čas druhým farním koste-
lem Chebu. V roce 1945 byl při vyhození vedlejšího mostu do povětří značně 
poškozen a trvalo hodně let, než byl obnoven a stal se výstavní síní chebské 
galerie. Byla zde umístěna nádherná expozice chebské gotické plastiky, dnes 
prezentovaná v kostele sv. Kláry. Špitál s kostelem se vrátil, po změně režimu, 
do majetku křižovníků, kostel je však uzavřený, přístupný příležitostně při orga-
nizovaných prohlídkách.

V Krušných horách v obci Přebuz, 
ve výši téměř 900 m, existoval 
kostel nejpozději již v roce 1555 
a místní fara je doložena k roku 
1567. Současný kostel byl po-
staven v  roce 1787 v  pozdně 
barokním slohu sokolovským 
stavitelem Johannem Leistne-
rem, který pracoval pro majite-
le panství Nostice. Jedná se o 
jednolodní stavbu s  polokruho-
vě uzavřeným presbytářem se 
sanktusovou věžičkou nad lodí. Presbytář i loď jsou zaklenuty valenými klenba-
mi s lunetami. Vybavení je rokokové, poměrně jednoduché. Na hlavním oltáři, 
vedle obrazu Umučení sv. Bartoloměje, jsou sochy českých patronů sv. Václava 
a sv. Jana Nepomuckého. Na hlavní oltář také patří socha Piety z  roku 1782, 
dnes uložená mimo kostel. Pozoruhodná je pozdně gotická křtitelnice a i další 
části uměleckého vybavení, do kterého patří obraz Přebuze po ničivém požáru 
v roce 1869.

Jan Soukup
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informuje

Nádherné léto nastává. Blažený čas, který nabízí každému, co potřebuje. Čas 
slunce, vody, čas sousedských zahradních posezení, čas na plovárnách s kni-
hou v ruce, čas mystických západů slunce. Je tu čas výletů do lesů, do hor, do 
neznáma. Někteří se vydávají na svou osobní pouť, na svou camino. Také můj 
manžel vyšel s batohem, podporou a požehnáním přátel a už v květnu se vydal 
pěšky kolem naší republiky. Připojila jsem se k němu v Jeseníkách, našich mi-
lovaných horách. S krosnou na zádech jsem se také drápala do kopců, lapala 
po dechu a vytrvale šlapala. Na rovině jsem se kochala nádhernou přírodou a z 
kopce klopýtala přes kameny a kořeny stromů. Po boku svého manžela, horala, 
jsem plnými doušky vychutnávala milost přítomné chvíle. Když se horská cesta 
narovnala a vedla loukami kolem potoka, patřil náš čas modlitbě. Byla odpově-
dí na radost z Boží přítomnosti, která nás obklopovala. V přírodě všechno zve 
k modlitbě. Oči vidí tu krásu kolem, uši slyší ptactvo nebeské a zurčení potoka, 
všechny smysly vnímají kairos, chvíli, kdy se potkává čas Boží s časem lidským. 
Putování po horách patří mezi to nejhezčí, co naplňuje můj volný čas. A nejsem 
sama. Mnozí z našich přátel se vydávají na cesty, krátké i delší. Celý náš život je 
vlastně taková pouť, cesta, kterou kráčíme pod láskyplným Božím pohledem. 
Kéž pro každého z nás platí slova Písma: „Svou cestu svěř Hospodinu, doufej 
v něho, on sám bude jednat.“ (Ž 37,5) Majka Lachmanová

Nepřehlédněte
Změna otvírací doby v Karmelitánském knihkupectví, Solní 5, Plzeň.
V době prázdnin, v červenci a srpnu, bude otevřeno od pondělí do pátku v čase od 
9.00 do 17.00. Provoz obchodu bude zajištěn nepřetržitě i v době čerpání dovole-
ných. Kněží tak mohou plynule nakupovat potřeby k liturgii kdykoli v pracovní 
dny. Objednávky či jiné věci k řešení posílejte na adresu plzen@kna.cz, pomůže-
me v rámci našich možností.

Výjezdy na poutě a do farností
V sobotu 10. srpna chystáme tradiční pouť na Vavřinečku v rámci Chodských 
slavností. Vedle kostela budeme mít stoly s novinkami Karmelitánského nakla-
datelství. Přivezeme také knihy pro děti a pro rodiny, kancionály, růžence, sošky 
a drobné předměty lidové zbožnosti. 

V sobotu 14. září se koná Diecézní pouť v Teplé. Na tuto pouť přijedeme s tradič-
ně největší nabídkou knih nejen z Karmelitánského nakladatelství. Nebudou 
chybět kalendáře, kancionály, nejrůznější devocionálie a drobné dárkové před-
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měty. Děkujeme za pozvání duchovním obou farností a těší nás i zájem a radost 
věřících z krásných knih. 

Podzimní přednášky pro veřejnost
V pondělí 23. září v 19.00 hod. se můžete těšit na přednášku pana profesora Pav-
la Hoška, Th.D. na téma Význam příběhu v židovské tradic. Přednáška se koná 
v Lochotínském pavilonu Plzeň (zastávka tram č. 4, ZOO). 

V úterý 22. října v 19.00 hod. se koná setkání s paní doktorkou Marií Svatošovou 
a panem Alešem Palánem v besedě nad tématem knihy Neboj se vrátit domů. 
Beseda se koná v Lochotínském pavilonu, Plzeň (zastávka tram č. 4, ZOO). 

Přednášky připravuje Karmelitánské knihkupectví Plzeň ve spolupráci s Míst-
ní skupinou České křesťanské akademie Plzeň a farností Severní předměstí. Na 
přednášku srdečně zve za organizační tým Majka Lachmanová z Karmelitánské-
ho knihkupectví. Děkujeme oběma přednášejícím, že přijali pozvání do Plzně. 
Novinky z KNA, k dostání v Karmelitánském knihkupectví, Solní 5

O modlitbě s mnichy z hory Athos. Už samotný název útlé kníž-
ky napovídá, že jde o silné spojení. Modlitba srdce, slavná 
„hesychastická“ kontemplace, praktikována mnišskými 
generacemi. Hned v úvodu autor představuje osm vý-
značných postav spirituality 20. století. Už tady se čtenář 
nadchne a pak už si jen lebedí v radosti z Modlitby. Velké 
písmeno ve slově Modlitba naznačuje, že se jedná o mod-
litbu srdce, modlitbu hesychastickou. „Říkej Modlitbu ne-
ustále apoužívej k tomu svůj jazyk i svého ducha. Když 
duch přijme Modlitbu a když se dostaví radost, o které 
s  ebou teď mluvím, Modlitba se v tobě začne bez ustání 
a bez jakéhokoli tvého přičinění odříkávat sama. Říká se tomu zjevné působení 
milosti, protože milost působí nezávisle na lidské vůli...“ (z knihy O modlitbě, 
Alan Durel)

Křesťanství a okultní praktiky, novinka od P. Vojtěcha Kodeta.
Formou 25 otázek a odpovědí  nabízí autor, katolický kněz 
a karmelitán, rozlišování pojmů, jako je magie, esoterika, 
okultismus. „Ve vnímání a hodnocení těchto věcí dnes vlád-
ne zmatek. Obchod se ‚zbožím‘, jako je komunikace s duchy, 
práce s pozitivní energií a různé rituály, doslova kvete. Neje-
den křesťan si plete esoteriku s věcmi víry a snaží se je pro-
pojovat.“ (z knihy Křesťanství a okultní praktiky, V. Kodet). 
Otázky v knize kladou lidé, čtenáři, každé konkrétní téma 
je pak popsáno, rozvedeno a srozumitelně vysvětleno. Útlá 
brožurka může přispět k pochopení a rozlišení toho, co člo-
věku prospívá, od toho, co škodí.
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Napsali jste nám
„V každé generaci musí být nějaký blázen, který bude mluvit poznanou pravdu.“

B. Pasternak 

Asi po 5 letech byla ukončena generální oprava varhan v kostele „Všech sva-
tých“ v Plzni na Roudné. Celkové náklady činily 234.000,- Kč. Na tom by nebylo 
nic tak zajímavého, jako to, že tato částka byla z velké části sebrána z drobných 
příspěvků dárců do zvláštní pokladničky v kostele a z výtěžku sbírky všech kovů, 
hlavně hliníkových plechovek. Neměli jsme žádné mecenáše ani sponzory, ale 
stovky drobných příležitostných i dlouhodobých sběračů hliníkových plecho-
vek a drobných kousků šrotu, který se válel bez užitku – v přírodě, v parcích, 
příkopech kolem silnic, v odpadkových koších i po ulicích.
Zrodila se myšlenka začít se sběrem tohoto drobného šrotu, kterým i zloději 
barevných kovů pohrdají pro vysokou pracnost. Tak začala akce „Vsadili jsme na 
hliník“. Zpočátku to byli aktivisté kolem kostela Všech svatých, později se sběra-
telské nadšení přeneslo na širokou plzeňskou veřejnost, dokonce i mezi farníky 
ve Starém Plzenci a nadšence a sympatizanty v Č. Budějovicích.
Tito obětaví sběrači dokázali od r. 2000 nashromáždit takové množství kovo-
vého odpadu, z jehož zpeněžení se mohla oprava varhan z velké části zaplatit. 
Velký dík a obdiv náleží též varhanářské firmě Robert Ponča z Krnova, která se 
ujala opravy varhanního nástroje. Trpělivě čekali, až se peníze shromáždí, a ně-
které práce dělali na „dluh“.
Spolek Humart, který celou opravu zaštítil, děkuje všem známým i neznámým 
dárcům a sběračům za jejich úsilí. Sběr ale nekončí. Těm, kteří už nedovedou 
přejít kolem odhozené plechovky bez povšimnutí, sdělujeme, že další sběr 
bude věnován na vytvoření „varhanního fondu“, ze kterého se budou hradit 
servisní opravy nástroje. V bláznovství tedy pokračujeme dál. Dary se přijímají 
při každé návštěvě kostela i hřbitova Všech svatých.
Bůh ať vám všem žehná a odplatí vaši obětavou pomoc a důvěru nám – bláznům.
Za spolek Humart a aktivisty od Všech svatých Mgr. Petr Puchta.



Z diáře emeritního biskupa Františka
2. 7. 10:00  Klatovy, návštěva charity se mší svatou
4.–6. 7.  Velehrad, plenární zasedání ČBK
10. 7.  Mirošov, mše pro klienty Domova důchodců 
  Harmonie
14. 7.  10:00 Klatovy, kostel Narození Panny Marie, poutní mše 
  svatá
17. 8. 10:00 Mariánské Lázně, poutní mše svatá
18. 8. 9:00 Bukovec, poutní mše svatá
20. 8.  9:00 Červený Hrádek u Sedlčan, návštěva LŠ Protos, 
  mše svatá 
 14:10 debata
23. 8.  9:00 Praha, Kongresové centrum, Setkání Koinonie 
  GB, 40. výročí založení
24. 8.  10:00  Ošelín, poutní mše svatá

Meditační zahrada 
s Památníkem obětem zla v Plzni Doudlevcích
Otevírací doba: středa – neděle  10.00 – 17.00 hod.
Kontakt: Věra Kopicová, tel. 603 809 798, e-mail zahrada@bip.cz

O státních svátcích v pátek 5. a v sobotu 6. července bude Meditační zahrada 
otevřena. 

Mše svaté od 16.00 hod. v kapli sv. Maxmiliána Kolbe:
ve čtvrtek 11. a 25. července
ve čtvrtek 8. a 22. srpna

Ve středu 14. srpna 
v 15.30 hod. křížová cesta 
v 16.00 hod. poutní mše svatá
v 17.30 hod. koncert Evy Vogltanzové (kytara) a Lenky Kozderkové (flétna)

Do tohoto čísla zpravodaje přispěli svými fotografiemi: Jana Drengubáková, Iva
Fictumová, Soňa Pikrtová, Jan Soukup a Jiří Strašek.



Z diáře biskupa Tomáše

2. 7.  Karlovy Vary, Mezinárodní filmový festival 
4.-6.7.  Velehrad, plenární zasedání ČBK 
13. 7. 15:00 Klatovy, kostel Narození Panny Marie, poutní 
  mše sv. 
14. 7.  9:00 Plzeň, kostel sv. Jana Nepomuckého, mše sv.
  s přenosem pro Český Rozhlas
15. 7.   Strážov, duchovní obnova
16. 7. 17:00 Praha, požehnání domu „Cesta domů“
18. 7.   Nečtiny, mše sv. pro účastníky tábora Quest
 17:00 Milevo u Kladrub, skautská mše sv. pro tábor 
  Poutníků 
19. 7.  18:00 Křemešník, kostel Nejsvětější Trojice, mše sv.
 19:00 Křemešník, přednáška na téma „Církev 
  3. tisíciletí“
25. 7. 16:00 Ostrov, kostel sv. Jakuba, žehnání kostela po 
  opravě
26. 7. 10:00 Planá, kostel sv. Anny, poutní mše sv.
10.8. 10:00 Vavřineček u Domažlic, poutní mše sv. 
12. 8. 17:00 Nový Dvůr, setkání s představiteli Rady 
  Karlovarského kraje 
18. 8. 11:00 Kladruby, kostel Nanebevzetí Panny Marie, poutní 
  mše sv.
 14:00 Kladruby, žehnání obnovené kaple Panny Marie
23. 8. 9:00 Praha, kongresové centrum, Mezinárodní 
  kongres Koinonie – 40 let komunity
24. 8. 10:00 Plzeň, kostel Panny Marie Nanebevzaté, mše sv. 
  pro ministranty
30. 8. 19:00 Praha, klášter u Panny Marie Sněžné, vernisáž 
  ekologicko-ekumenického festivalu 
  TAKE CARE
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